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بنزما بالاتر از مسي و رونالدو
حضور دوباره در جمع خروس ها براي بنزما خوش يمن بود و عنوان بهترين 
بازيكن قاره سبز را براي او به دنبال داشت. بنزما كه فصل موفقي را در جمع 
رئالي هاي مادريد پشت سر گذاشته، بعد از سال ها دوري از تيم ملي فرانسه 
هفته گذشته توسط دشان به تيم ملي دعوت شد و با اندك فاصله از اين 
اتفاق مهم و تأثير گذار موفق ش��د بالاتر از مسي و رونالدو عنوان بهترين 
بازيكن فصل اروپا را به خود اختصاص دهد. عنواني كه فصل گذشته ساديو 
مانه، مهاجم ليورپول از آن خود كرده بود، اما بنزما اين فصل با بازي هاي 
خوب خود و 22 گل  زده و هشت پاس گل كه كمك شاياني به موفقيت هاي 

رئال كرد، توانست آن را با كسب 47/3درصد آرا از آن خود كند.

شيوا نوروزي

دنيا حيدري

 طرح سعودي ها در كنگره فيفا 
مورد استقبال قرار گرفت!

 موافقت حداكثري با برگزاري 
هر 2سال يك بار جام جهاني

 طرح پيشنهادي عربستان س��عودي براي برگزاري هر دو سال يك بار 
جام جهاني فوتبال با كسب حداكثر آرا به تأييد اوليه رسيد. در جلسه 
كنگره فيفا اين موضوع به رأي گذاشته و با استقبال اعضا مواجه شد. قرار 

است پس از بررسي هاي تكميلي تصميم نهايي گرفته شود. 
    

هفتاد و يكمين جلسه كنگره فدراس��يون جهاني فوتبال طبق برنامه 
جمعه به ص��ورت آنلاين برگزار ش��د و حاض��ران در اين جلس��ه در 
خصوص موضوعات مختلف اين رش��ته بحث و گفت وگ��و كردند. در 
پيش بودن جام جهاني قطر و ميزان آمادگي اين كشور براي ميزباني 
محور اصلي اين جلس��ه بود، اما طرحی پيشنهادي در كانون توجهات 
قرار گرفت. فدراس��يون فوتبال عربس��تان طي نامه اي رسمي به فيفا 
خواهان كاهش فاصل��ه زماني برگزاري جام جهاني ش��ده بود. اين در 
حالي است كه بزرگ ترين رويداد فوتبال دنيا تا پيش از اين همواره هر 
چهار سال يك بار برگزار شده و طي اين مدت سازوكار انتخاب تيم هاي 
شركت كننده مشخص بوده است. با اين حال س��عودي ها با ارائه اين 
پيشنهاد عجيب اعضاي فيفا را به يك چالش بزرگ دعوت كردند. گويا 
سعودي ها اعتقاد دارند كه برگزاري هر چهار سال يك بار جام جهاني، 
مديريت فوتبال را تحت الشعاع قرار داده است. بعد از سخنراني رئيس 
فدراسيون عربستان، طرح ارائه ش��ده به رأي گذاشته شد؛ 166 رأي 
مثبت حاكی از آن اس��ت كه اكثريت اعضاي كنگ��ره خواهان اعمال 
تغييرات گسترده در برگزاري جام جهاني هس��تند و اين پيشنهاد را 
آغازگر فصلي جديد ب��راي فوتبال تلقي مي كنن��د. در عوض 22 رأي 

مخالف داده شده نتوانست در مقابل طرح فوق مقاومت كند. 
    

پس از تصويب اوليه پيشنهاد برگزاري هر دو سال يك بار جام جهاني قرار 
بر اين شد كه سران و مشاوران فيفا برررسي هاي بيشتري در اين زمينه 
انجام دهند و تصميم نهايي را بگيرند. از آنجا كه اجرايي شدن طرح جديد 
نيازمند بررسي ها و البته تغييرات گسترده است، قطعاً تصويب نهايي آن 
به سادگي اتفاق نخواهد افتاد. تا قبل از اين هر چهار سال يك بار، 32 تيم 
برتر جهان پس از برگزاري ديدارهاي انتخابي و گرفتن سهميه حضور در 
جام جهاني را تجربه مي كردند. فيفا بازي هاي هر قاره را جداگانه برگزار 
مي كند و تيم هاي ملي منتخب قاره ها جواز حضور در جام جهاني را كسب 
مي كنند. منتها اگر قرار باشد از اين پس هر دو سال يك بار جام جهاني 
داشته باشيم همه رقابت هاي بين المللي تحت تأثير آن قرار خواهد گرفت. 
بازي هاي باشگاهي، ليگ هاي معتبر اروپايي و رقابت هاي قاره اي همگي 
بايد برنامه ريزي هاي ش��ان را تغيير دهند و برنامه هاي شان را بر اساس 
برگزاري هر دو س��ال يك بار جام جهاني بچينن��د. از طرفي در صورت 
تصويب اين طرح تعداد بازي هاي ملي به شدت افزايش پيدا خواهد كرد 
و ملي پوشان بايد زمان بيشتري را در خدمت هاي تيم هاي ملي باشند. در 
اين صورت تيم هاي باشگاهي بايد ستاره هاي شان را در اختيار تيم هاي 
ملي قرار دهند. دقيقاً به همين خاطر است كه يوفا روز گذشته صراحتاً 
با اين طرح مخالفت كرد. بونك، نايب رئيس فيفا و رئيس اتحاديه فوتبال 
لهس��تان در اظهارنظري مخالفتش با برگزاري هر دو سال يك بار جام 
جهاني را اعلام كرد. اين در حالي است كه قبل از اينكه عربستاني ها اين 
فكر به سرشان بزند، اينفانتينو سال گذشته اين موضوع را مطرح كرده 
بود، به همين خاطر است كه رئيس فيفا يكي از حاميان اصلي اين طرح 
محسوب مي شود و به نظر مي رسد چالش جديد فوتبال جهان تقابل فيفا 
با مخالفت هاي يوفا باشد. افزايش تعداد تيم هاي حاضر در جام جهاني و 

تغيير سازوكار انتخاب تيم ها از ديگر حواشي آينده فوتبال خواهد بود. 
طرح جديد فيفا براي بررس��ي همه جانبه به كميته مسابقات اين نهاد 
بين المللي ارجاع خواهد شد تا ابعاد مختلف آن با ديدگاه كارشناسي 
مورد ارزيابي قرار گيرد. قرار است در جلسه سال آينده كنگره فيفا اين 
طرح براي تصميم نهايي به رأي گذاشته ش��ود. اينفانتينو كه پيش از 
اين بر افزايش تيم هاي حاضر در جام جهاني تأكيد داش��ت در كنگره 
فيفا تأكيد كرد كه برگزاري دو سال يك بار اين رقابت مي تواند فرصت 
بيشتري به كش��ورهاي مختلف بدهد: »ما به اين قانون نياز داشتيم تا 
كشورهاي بيشتري در اين رقابت شركت كنند، چراكه آرزوي خيلي از 

كشورها حضور در رقابت هاي جام جهاني است.«

 چرخ فوتبال ما 
بدون خارجي هاي بي كيفيت نيز مي چرخد

حضور بازيكن و مربي خارجي در تيم هاي 
باشگاهي موجب بالا رفتن كيفيت فوتبال 
مي شود، ولي اگر خارجي هاي بي كيفيت 
پاي شان دوباره به ليگ باز شود بار جديدي 
روي دوش فوتب��ال خواهند گذاش��تند. 
بازيكناني كه مي آيند اگ��ر واقعاً حرفه اي 
و باكيفيت باش��ند با اين دس��تمزدها به 
ايران نمی آمدند و با چند برابر دستمزد به 
كشورهاي عربي مي رفتند. بازيكني مثل 
روبن دياز، مدافع پرتغالي من س��يتي آنقدر خوب بوده كه گوارديولا او را 
رهبر و نظم دهنده خط دفاعي تيم معرفي مي كند. قطعاً اگر بازيكني مثل 
دياز به اينجا بيايد فوتبالمان را متحول خواهد كرد، ولي هيچ تيم ايراني پول 
استخدام بازيكني چون روبن دياز را ندارد. يك روز مي گويند بازيكن برزيلي 
به نام داسيلوا را با قيمت 25 هزار دلار استخدام كرده ايم، در صورتي كه 
فوتبال برزيل پر از بازيكناني به اسم داسيلواست كه در سطوح مختلف بازي 
مي كنند. ضمن اينكه از دستمزد او مي توان حدس زد كه چه كيفيتي دارد. 
اگر غير از اين بود قطعاً به تيم هاي حاشيه خليج فارس مي رفت، نه ليگ 
برتر ما. ورود بازيكنان و مربيان خارجي بي كيفيت طنابي بود كه به پايمان 
بسته شده بود و ما را به ته اقيانوس مي برد. اين طناب را باز كرده بوديم و تازه 
داشتيم نفس مي كشيديم كه نمي دانيم چرا دوباره بايد به شرايط گذشته 
برگرديم! كلاً چهار، پنج تيم ليگ برتري هستند كه خارجي ها را استخدام 
مي كنند. متأسفانه اعتبار فوتبال ايران به خاطر شكايت هاي خارجي آسيب 
ديده و هر وقت پرونده اي از ايران به فيفا مي رود با ديد از پيش بازنده به آن 
نگاه مي شود و ما را ذاتاً بازنده مي دانند. چقدر بايد هزينه كنيم كه اعتبار از 
دست رفته مان بازگردد، حتي در موضوعات ديگري چون حق ميزباني نيز 
نمي توانيم به حق واقعي مان برسيم. متأسفانه شكايت هاي پرتعداد خارجي 
ذهنيت بدي از فوتبال ايران در دنيا ايجاد كرده است. در حالي كه چرخ 
فوتبال ما بدون خارجي هاي بي كيفيت نيز مي چرخد، مگر پرسپوليس با 

محوريت بازيكن خارجي دو فينال آسيا را تجربه كرد؟

مسعود رضاييان 

 مديرعامل سابق فولاد خوزستان

كياني آخرين مسافر المپيكی تكواندو

سرانجام با فشنگ مناسب تمرين كرديم
الهام هاشمی، س��رمربي تيم ملي تفنگ ايران آخرين وضعيت       خبر
تيراندازان كشورمان در پايان اردوي دو هفته اي مجارستان را 
تشريح كرد. هاشمي گفت: »دو هفته تمرينات خوبي در مجارستان داشتيم و بعد از آن راهي 
كرواسي مي شويم و در مسابقات قهرماني اروپا در اين كشور به عنوان مهمان حضور خواهيم 
داشت. بعد از مسابقات كرواسي به ايران بر مي گرديم و تمرينات خود را در تهران ادامه مي دهيم. 
سپس در مسابقات جايزه بزرگ صربستان و جام جهاني شركت مي كنيم تا بچه ها به آمادگي 

لازم براي حضور در المپيك برسند.« سرمربي تيم تفنگ كشورمان تأكيد كرد: »با توجه به اينكه 
در اردوي مجارستان فشنگ وجود دارد، توانستيم با فشنگ  مناسب بچه ها را تست كنيم و تمرينات 

خوبي داشته باشيم. البته نياز بود تيراندازان از چندين سال قبل با فشنگ باكيفيت و تعداد زياد تمرين 
كنند تا به آمادگي لازم براي حضور در المپيك برسند، ولي اين امكان وجود نداشت.«

ژاپني ها اين روزها در عجيب ترين 
فريدون حسن

    بازتاب
حال و هواي ممكن بسر مي برند. 
مردم اين كشور در آستانه شروع 
رقابت هاي المپيك به درستي نمي دانند كه بايد بابت ميزباني از 
بزرگ ترين آوردگاه ورزش جهان خوش��حال باشند يا اينكه به 

سبب تهديد كرونا نگران و ناراحت!
المپيك اين روزها بيش��تر از هر زمان ديگري با مخالفت هاي مردمي 
روبه روست و حتي خطر تعليق و تحريم آن هم وجود دارد. با اين حال 
دولت ژاپن و كميته بين المللي المپيك با وجود مخالفت هاي گسترده 
همچنان به برگزاري اين مسابقات اصرار دارند. شرايط در توكيو و چند 
شهر ديگر ژاپن بحراني است و آمار ابتلا به كرونا هم روند افزايشي داشته، 
اما دولت ژاپن بيش��تر از اينكه به فكر عواقب برگزاري المپيك و شيوع 
بيشتر كرونا باشد به ضرر 41 ميليارد دلاري عدم برگزاري المپيك فكر 
مي كند، مسئله اي كه باعث شده دولتمردان اين كشور چشم و گوش 
خود را بر هر اعتراضي در اين خصوص ببندند.  نظرس��نجي هاي انجام 
شده نشان مي دهد ۸۰ درصد مردم ژاپن مخالف برگزاري المپيك هستند. 

تعدادي از آنها با ريختن در خيابان و با در دست داشتن پوسترهايي با 
عنوان »نه به المپيك« اعتراض خود را نشان داده اند. به دنبال اين ماجرا 
يوشيهيده سوگا، نخست وزير ژاپن اعلام كرد اولويت او المپيك نيست، اما 
تصميم نهايي را بايد كميته بين المللي المپيك بگيرد.  نايب رئيس كميته 
بين المللي المپيك هم تأكيد دارد كه المپيك توكيو حتي در شرايط 
اضطراري هم برگزار مي شود و خطري مردم ژاپن را تهديد نمي كند. جان 
كوتز، رئيس كمسيون هماهنگي توكيو 2۰2۰ گفته است كه در صورت 
اعمال اقدامات اضطراري در زمان برگزاري بازي ها، المپيك و پارالمپيك 
مي تواند برگزار ش��ود.  كوتز در پايان س��ه روز جلسه هماهنگي كه به 
صورت مجازي برگزار شد، گفت: »ما شاهد بوديم پنج مسابقه آزمايشي 
در شرايط كرونا به خوبي برگزار شد. تمام برنامه هايي كه ما براي حفاظت 
از ايمني ورزش��كاران و مردم ژاپن در نظر گرفته ايم در بدترين شرايط 
ممكن بنا شده اند، بنابراين پاسخ كاملاً مثبت است. توصيه اي كه ما از 
سازمان بهداشت جهاني دريافت كرديم، اين بود كه تمام اين اقدامات براي 
اطمينان از يك بازي ايمن و مطمئن از نظر بهداشتي راضي كننده است. 

بنابراين مهم نيست آيا حالت اضطراري وجود دارد يا نه.«

اصرار IOC و دولت براي برپايي مسابقات

 مردم ژاپن در تب و تاب 
برگزاري يا لغو المپيك

سومين سهميه المپي�����ك 
حامد قهرماني

    چهره
تكوان��دوي ايران به ن��ام ناهيد 
كياني ثبت ش��د. نماينده وزن 
57- كيلوگرم تكوان��دوي بانوان ايران با صعود ب��ه ديدار پاياني 
رقابت هاي گزينشي المپيك قاره آسيا در اردن سهميه حضور در 
المپيك توكيو را به دس��ت آورد. اوج كار تكواندوكار شايس��ته 
كشورمان در اين رقابت ها شكست دادن قهرمان جهان در دومين 
مبارزه بود. كياني در اين مبارزه سخت و نفسگير موفق شد فاتايا 
هارنسوجين، دارنده مدال طلاي 2۰19 جهان و طلا 
و نقره آسيا را با حساب 1۸ بر 16 شكست دهد 
تا گام بلندي براي كسب سهميه المپيك 
بردارد. بانوان تكواندوي اي��ران البته اين 
شانس را داش��تند كه صاحب دو سهميه 
شوند، اما مهلا مؤمن زاده پاي فينال وزن 
49- شكست خورد و از صعود به المپيك 
بازماند. به اين ترتيب تكواندوي ايران با 
سه مبارز در المپيك توكيو حضور خواهد 
داش��ت. آرمين هادي پور و ميرهاش��م 
حس��يني دو تكواندوكار مرد كش��ورمان 
هس��تند كه پيش از اي��ن جواز حض��ور در 
بازي هاي توكيو را به دس��ت آورده اند. با پايان 
يافتن رقابت هاي گزينشي اردن پرونده صعود 
تكوان��دوكاران جهان به المپي��ك توكيو با 
مشخص شدن 16سهميه پاياني بسته شد.

درخشش مهار نشدني طارمي در پرتغال
عملكرد درخش��ان طارمي رس��انه هاي پرتغال را بر آن داشت تا براي 
سومين مرتبه پياپي او را به عنوان بهترين بازيكن ماه فوتبال اين كشور 
برگزينند. او همچنين در سه هفته از پنج هفته اخير موفق شد عنوان 
ارزشمندترين بازيكن زمين را از آن خود كند. طارمي در اين فصل از 
رقابت هاي ليگ پرتغال كه پورتو با كسب ۸۰ امتياز بعد از اسپورتينگ 
۸5امتيازي نايب قهرمان شد، علاوه بر زدن 16 گل موفق به دادن 11 
پاس گل نيز شده است. طارمي سومين گلزن پنج بازي پاياني ليگ برتر 
پرتغال بود كه با چهارگل زده و دو پاس گل در 9 گل پورتو تأثير مستقيم 

داشته و سهم 69 درصدي را در گل هاي پورتو ايفا كرده است. 

هانس ديترفليك در يك قدمي نيمكت آلمان
هانس ديتر فليك تا حضور در رأس كادر فن��ي تيم ملي فوتبال آلمان 
فاصله چنداني ندارد. درست بعد از آنكه هانسي فليك با مديران بايرن 
به مشكل خورد، گفته ش��د كه اين مربي بعد از رقابت هاي يورو 2۰2۰ 
هدايت ژرمن ها را به عهده مي گيرد و حالا فليك 65 ساله كه هفته ها قبل 
اعلام كرده بود در پايان فصل از بايرن جدا مي ش��ود با تأييد حضورش 
روي نيمكت تيم ملي آلمان گفت كه از مدت ها قبل با فدراسيون فوتبال 
كشورش مذاكره مي كرد تا بعد از يورو 2۰2۰ جاي يواخيم لو را بگيرد: 
»همه مي دانند كه چقدر علاقه مند هستم كه به تيم ملي بيايم. در اين 
ميان نكات اصلي را در ميان گذاش��ته و به توافق هم رسيده ايم و فقط 
يكسري چيزها بوده كه بايد مشخص شوند، منظورم مسائل ريز است. «

توهم تدبير!
قضاوت در خصوص عملكرد فدراسيون فوتبال به عهده مردم و رسانه هاست. با 
وجود اين رئيس جديد فدراسيون گويي اين وظيفه را خود به عهده گرفته كه 

تأكيد دارد عملكرد ما در طول 7۰ روز اخير ستودني و مدبرانه بوده است! 
همين جمله كوتاه كافيست تا ثابت كند رفت و آمدهاي واپسين روزهاي 
اسفند 99 كوچك ترين تغييري در روند و ديدگاه فدراسيون فوتبال ايجاد 

نكرده است. 
جملاتي كه عزيزي خادم در توصيف عملكرد خود در فدراسيون فوتبال و 
روند حركتي اين مجموعه از اواخر اسفند 99 تا به امروز به كار مي برد، كاملًا 
آشناست. استفاده از اين كلمات را براي اولين بار پيشتر نيز از ديگر رؤساي 
اين فدراسيون شنيده بوديم. همچنين تأكيد بر اين مهم كه تاريخ قضاوت 
مي كند، تاريخي كه پيشتر كفاشيان و تاج هم افكار عمومي و منتقدان خود 
را بدان حواله داده بودند و فوتبال ايران امروز آن را زندگي مي كند، با تاوان 
سنگيني كه بجا مانده از مديريت پرايراد قبلي هاست كه حالا راهش با افراد 

تازه وارد نيز پي گرفته شده است. 
از عملكرد مدبرانه رئيسي كه يكي از شعارهاي انتخاباتي اش تدوين برنامه 
استراتژيك و بازاريابي مدون بود با مبلغي در حدود 1۰ ميليون يورو، مي توان 
به از دست رفتن ساختمان فدراسيون فوتبال، كميته فوتسال و همچنين 
سه دانگ ساختمان باشگاه پرسپوليس اش��اره كرد. اين اما تنها مردودي 
كارنامه 7۰ روزه عزيزي خادم كه به آن مي نازد و تصميمات اتخاد شده آن را 
مدبرانه مي خواند، نيست. مديري كه پيش بيني درآمدزايي 3۰۰ ميلياردي 
كرده بود، اما خيلي زود دست نياز به سمت وزارت و كميته ملي المپيك دراز 
كرد براي پيشبرد تيم ملي براي حضور در مسير كسب سهميه جام جهاني. 
عجيب و دور از ذهن نيست كه امروز عزيزي خادم تصميمات خود را يك 
به يك مدبرانه بخواند. اتفاقاً پيشتر از او تاج هم در خصوص تصميماتش 
چنين نطقي ايراد كرده بود، اما تاريخ ثابت كرد تصميماتي كه گرفته بود 
چطور كمر فوتبال ايران را شكست و حالا نوبت رئيس بعدي است كه به 
جاي سپردن قضاوت عملكردش به ديگران، خود به ستايش آنها بپردازد، 
آن هم در حالي كه از همان نخستين روزهاي حضورش بر مسند قدرت 
فدراسيون فوتبال تصميماتي كه اتخاذ كرده بود با انتقادات فراوانی مواجه 
شد. از انتخاب معاونين خود گرفته تا دست گذاشتن روي گزينه اي براي 
سرپرستي تيم ملي فوتبال كه كمتر كس��ي در فوتبال شناختي روي او 
داشت تا از دست دادن ساختمان فدراس��يون، كميته فوتسال و باشگاه 
پرسپوليس. تصميماتي كه انتقادهاي بسياري را به دنبال داشت و شايد به 
همين دليل هم عزيزي خادم با وجود اينكه همواره تأكيد داشت آگاهانه 
و با افتخار قبول مسئوليت كرده و پاسخگو نيز خواهد بود گاهاً با اشاره به 
مشكلات فدراسيون كه بر كسي هم پوشيده نبود )حتي كانديداهايي كه 
براي به دست آوردن رياست فدراس��وين تلاش مي كردند( سختي هاي 

مديريت فدراسيون فوتبال را برمي شمرد. 
7۰ روز فرصت خوبي براي عزيزي خادم بود كه تأكيد داش��ت مشكلات 
فدراسيون را نه يك ش��به، بلكه قدم به قدم حل و فصل مي كند و نگاه و 
اعتقادش توس��عه اس��ت. اما او در امتحان هاي پيش رو تا به اينجاي كار 
برخلاف آنچه خودش ادعا مي كند مردود شده است و با وجود اينكه در 
خصوص زمانبر بودن توسعه حق كاملًا با رئيس تازه وارد است، اما آنچه 
مسلم است اينكه او در اين مدت نتوانسته با تصميم گيري هاي خود در 
مسير توسعه قدم بردارد يا اعتماد اذهان عمومي را براي ايجاد تغيير جلب 
كند و در مقابل اقداماتش انتقادهاي بسياري را به دنبال داشته است، اما 
تأكيد بر اين مسئله كه تصميمات فدراسيون در 7۰ روز اخير مدبرانه و 
ستودني بوده، مي تواند نشان از اين مهم داشته باشد كه عزيزي خادم گوش 
شنوايي براي شنيدن انتقادات وارده ندارد! شايد هم اين تصور براي رئيس 
فدراسيون ايجاد شده كه ديدار با برخي سردبيران ورزشي و دادن هديه 
ميليوني به آنها قدم خوبي براي بستن دهان منتقدان بوده تا برابر مدبرانه و 

ستودني خواندن تصميماتش در اين مدت سكوت اختيار كنند. 
اما آنچه طي دو ماه اخير فدراسيون از سر گذرانده به خوبي ثابت مي كند كه 
آيا روند حركتي فدراسيون مدبرانه و ستودني بوده يا كمافي السابق پرايراد 
كه اگر تدبير اين باشد فوتبال ايران سال هاست كه كمرش زير بار اين تدبير 

ستودني خم شده و شكسته است.

ج�ام فوتچ�ل يا 
سعيد احمديان

   گزارش
همان فوتبال در 
ش�اليزار كه هر 
ساله در روستاي كينچاه استان گيلان برگزار 
مي ش�ود، نگاه هاي زيادي را به خودش جلب 
كرده است، روستايي كه مردمش با كمترين 
امكانات يك بازي پرنش�اط برگزار مي كنند. 
عكس هاي فوتب��ال در ش��اليزارهايي پ��ر از گل و 
فوتباليست هايي كه س��ر تا پاي شان گلي و خيس 
اس��ت از پربازديدترين عكس هاي خبرگزاري ها و 
شبكه هاي اجتماعي اين چند روزه بوده است. يك 
فوتبال متفاوت از انواع مسابقاتي كه تا امروز ديده ايد، 
هرچند در داخل كشور يا حتي داخل استان كمتر 
مسئولي به اين پديده جذاب اهميت داده است، اما 
آوازه بچه هاي روس��تاي كينچاه در آستانه اشرفيه 
استان گيلان جهاني شده است. يك روستاي 155 
خانواري كه اواخر ارديبهشت هر سال ميزبان يك 
جام فوتبال هيجان انگيز است؛ فوتبال در شاليزار كه 
به آن لقب فوتچل داده اند، تركيبي از كلمه فوتبال 
و چل كه در زبان محلي گيلاني به معني گل قاطي 
با آب است. كينچاه، مهد فوتچل است، يك مسابقه 
تماشايي كه اين روس��تاي كوچك در گيلان را در 
روزهاي آخر ارديبهشت مشهورتر از هميشه مي كند 
و هر س��اله جام فوتچل يادواره ش��هداي كينچاه و 
شهداي مدافع حرم آستانه اشرفيه برگزار مي شود. 
رقابت هايي كه امس��ال از 2۸ ارديبهشت با حضور 
11 تيم، پنجمين دوره آن آغاز شده است و امروز با 

معرفي قهرمان پرونده اش آن بسته مي شود. 
  جامي براي نشاط جوانان روستا

جام فوتچ��ل يا هم��ان فوتبال ش��اليزار از پنج 
سال پيش كليد خورد، جامي كه حسن لفوتي، 
سرپرس��ت و مس��ئول برگزاري مس��ابقات در 
گفت وگو با »جوان« ش��كل گيري آن را اينطور 
روايت مي كند: »پنج سال پيش بود كه با جوانان 
روستا كه بيشتر فوتباليس��ت بودند، نشستيم و 
صحبت كرديم براي اينكه قبل از آغاز فصل نشا 
در شاليزارها براي اينكه يك نشاطي ايجاد كنيم 
چه اقدامي انجام دهيم. اين همفكري سبب شد 
در نهايت تصميم بگيريم كه مس��ابقات فوتبال 
در ش��اليزار را پايه ريزي كنيم و سال 96 اولين 
دوره آن برگزار ش��د تا اين مس��ابقات در سنت 
گيلان بماند. س��ال اول با چهار تيم مسابقات را 
برگزار كرديم. دوره اول يك تست بود كه ببينيم 
مي شود در شاليزار مسابقه برگزار كرد و بچه ها 

آمادگي دارند يا نه و آيا جذاب هست يا نه.«
جذابيت بالاي مس��ابقات باعث استقبال بيشتر 
مي ش��ود، به طوري كه به گفته لفوتي در دومين 
دوره تعداد تيم ها دو برابر مي شود: »سال اول كه 
اين مسابقات برگزار شد، خيلي از روستاهاي اطراف 
استقبال كردند و سبب شد دوره دوم مسابقات را با 
هشت تيم برگزار كنيم و آمار تيم هاي شركت كننده 
دو برابر ش��د. بچه هايي كه بازي مي كنند از خود 

روستا هستند و در دوره هاي ديگر از آستانه اشرفيه 
و لشت نشا هم براي بازي آمدند.«

  شبيه فوتبال ساحلي
بازي در ش��اليزارها كه پر از آب و گل هس��تند، 
سختي هاي خودش را دارد كه فوتچل را سخت تر 
از فوتبال هاي ديگر كرده اس��ت. عل��ي تاواتا كه 
به عنوان دروازه بان ب��ازي مي كند و عضو هيئت 
برگزار كننده نيز هست در گفت وگو با »جوان« به 
سختي هاي آن اشاره مي كند: »يك بازي خيلي 
سخت و در عين حال قدرتي و فني است و چيزی 
ش��بيه به فوتبال ساحلي اس��ت. حركت دادن 
توپ در گل كار س��ختی است كه باعث مي شود 
بازيكناني كه از نظر فني سطح بالايي دارند و از 

قدرت بدني زيادی برخوردارند، بازي كنند.«
به گفته تاواتا، فوتچل ب��راي بچه هاي كينچاه از 
جام جهاني هم مهم تر است: »اين ورزشي است 
كه در خون بچه هاي روستاي كينچاه است و قبل 
از اينكه براي اين بازي قانونگ��ذاري و يك جام 
برگزار كنيم، بچه ها از كوچكي بازي مي كرده اند. 
اينجا مثل شهر نيست و بچه ها در مزرعه بزرگ 
شده اند و در مزرعه هم كار می كنند و هم بازي، 
به همين خاطر بازي در گل يك چيز عادي است. 
براي بچه هاي كينچ��اه، فوتچل حت��ي از جام 
جهاني هم مهم تر اس��ت و هر سال منتظرند كه 

موعد برگزاري جام برسد و بازي كنند.«
به گفته اين عضو هيئت برگزار كننده مسابقات، 
قوانين اين ب��ازي تقريباً مانند فوتبال س��احلي 

اس��ت: »هر تيم پنج نفر ثابت و س��ه يار ذخيره 
دارد و دو داور ب��ازي را قض��اوت مي كنند كه از 
س��اكنان روس��تا هس��تند. بازي در يك زمين 
شاليزار كه افراد روستا به برگزاركننده ها امانت 
مي دهند و ابعاد آن 25 در 4۰ متر است، برگزار 
مي ش��ود. بازي در دو تاي��م 15 دقيقه اي مفيد 
برگزار مي شود، تعويض ها آزاد است و قوانين آن 

تقريباً شبيه فوتبال ساحلي است.«
لفوتي هم از الگوب��رداري از مس��ابقات فوتچل 
و گس��ترش آن در س��اير شهرها و اس��تان خبر 
مي ده��د: »ه��م در س��اري از اي��ن مس��ابقات 
الگوبرداري كرده اند و برگزار مي ش��ود و هم در 
ش��يراز. همچنين از تيم روستاي ما كينچاه هم 
دعوت كرده اند كه به آنجا برويم و در شاليزارهايي 
ك��ه در آن مناطق وج��ود دارد ب��ازي كنيم، اما 
با توجه ب��ه نداش��تن امكانات مالي ب��رای عدم 

حضورمان معذرت خواهي كرديم.«
  توجه خارجي ها، بي توجهي داخلي ها

امس��ال در ش��رايطي پنجمي��ن دوره فوتب��ال 
در ش��اليزار برگزار ش��د كه به گفته مس��ئولان 
برگزاركننده، بازت��اب آن در داخ��ل و خارج از 
كشور كاملًا برعكس بوده است. لفوتي كه عضو 
شوراي محله روستاي كينچاه هم هست با اشاره 
به توجه شبكه هاي خارجي از بي مهري مسئولان 
و صداوسيما در بازتاب اين رقابت متفاوت انتقاد 
كرد: »سال گذشته شبكه هاي خارجي آمدند و 
گزارش تهيه كردند و بازتاب خوبي هم داشت. در 

آلمان و قطر نيز مستندي در اين باره پخش شد، 
اما در استان گيلان و شهرستان به اين مسابقات 
بها نمي دهند، آن هم بازي هايي كه واقعاً ش��اد 
است و تماشاچي لذت مي برد و بچه ها هم با عشق 
بازي مي كنند و تا زانو توي گل می روند و حتي در 
آب برگردان مي زنند. صداوسيما می آيد گزارش 
5 تا 1۰ دقيقه اي مي گيرد و مي رود، اما در قطر 
يك ساعت و نيم مس��تند درباره اين مسابقه از 
ش��روع تدارك تا پايان آن پخش مي كنند، ولی 
اينجا در ايران، حتي شبكه استاني گيلان هم اين 

مسابقات را پخش نمي كند.«
سرپرست و مسئول برگزاري مسابقات از بي توجهي 
مسئولان هم دل پري دارد: »اسپانسرها متأسفانه 
اس��تقبال نمي كنند و هزينه جوايز را در روستا از 
افراد مختلف مي گيريم. به هر حال جواناني كه در 
اين گل بازي مي كنند و اذيت مي شوند با در نظر 
گرفتن جايزه يك انگي��زه اي پيدا  می كنند و اين 
سبب می شود سال آينده تيم هاي بيشتري بيايند. 
امكان افزايش 2۰ تيم وجود دارد، اما امكانات كافي 
نداريم. مس��ئولان هيئت فوتبال استان گيلان و 
حتي هيئت فوتبال شهرس��تان آس��تانه اشرفيه 
حالي هم از ما نمی پرسند. هيچ كس هيچ حمايتي 
از ما نكرده اس��ت، انتظار داريم كه از اين مسابقه 
پرنشاط حمايت كنند تا آن را در سطح شهرستان، 
استان و كش��ور برگزار كنيم و مس��ابقه اي را كه 
جهاني شده در سطح كش��ور هم معرفي و حتي 

بتوانيم ليگ برگزار كنيم.«

گزارش »جوان« از جام فوتبال در شاليزار در روستايي كوچك در گيلان كه بازتاب زيادي داشته است

فوتچل در كينچاه مهم تر از جام جهاني است!
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